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مقدار نیرویی که شما از گرانش جسمی مانند یک سیاره حس    چکیده:
مقدار جرم آن، مقدار جرم شما، و مقدار    :به سه چیز وابسته است   کنید می

فاصله در اینجا بیشترین اهمیت را دارد، نیروی  ای که دارید. در واقع فاصله
می  کاهش  فاصله  مجذور  با  میگرانش  ضعیف  و  جاذبه  یابد  شود. 

تواند آنها را  تواند اشیا را جذب کند و نمیکننده است، یعنی فقط میجذب 
 دفع کند. 
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 گرانش 
! ممکن است بدیهی به نظر برسد، اما این وضعیت طبیعی جهان  میکنی مما در یک سیاره زندگی  

بیشتر جهان تقریباً خالی است، به همین دلیل است که    .نیست یا حداقل این حالت معمولی نیست
اگر من شما را به شکلی جادویی به مکانی تصادفی در جهان منتقل کنم،   و مینامی م"  فضاما آن را "

 شما خود را در فاصله یک میلیون سال نوری نسبت به زمین خواهید یافت.

، چرا به سمت  گرددیبرماگر چیزی را به بالا پرتاب کنیم مجدد به سمت ما یعنی به سمت پایین 
سرعت   روندیم؟ در عوض هرچه بیشتر به سمت بالا  دهدینمو راهش را ادامه    کندینم بالا حرکت  

 کند.، و به سمت پایین حرکت میستدیای مشود، آن کند و کندتر می بالارفتن

)جاذبه( است، گرانش    گرانش تفاوت بین زندگی در سطح یک سیاره و بودن در اعماق فضا وجود  
 یابد.یک امر همیشگی است که با افزایش فاصله کاهش می

در زمان قدیم هیچ درکی از گرانش وجود نداشت. دانشمندانی مانند رابرت هوک و آیزاک نیوتن  
 با استفاده از ریاضیات در اواسط قرن هفدهم شروع به بررسی گرانش کردند.

 کند؟ گرانش چگونه کار می 

 .است جرم   اما قبل از اینکه وارد جاذبه شویم ما باید یک مفهوم تکرارشونده را درک کنیم و آن 

قابل اما  است،  آن کمی سخت  از  تعریف  باشد،  داشته  بیشتری  جرم  چیزی  اگر  است،  توضیح 
طور فکر کنید که چه مقدار مواد هر چیزی را  چیزهای بیشتری تشکیل شده است! در واقع باید این

دانم که این توضیح شاید خیلی علمی نباشد اما راه آسانی برای درک مفهوم آن  دهد؟ میتشکیل می 
 است.

اندازه، نقشی در این موضوع ندارد زیرا ممکن است دو جسم جرم یکسانی داشته باشند اما یکی  
تر است بنابراین  تر پراکنده تر از دیگری باشد در این حالت جرم جسم بزرگ تواند خیلی بزرگ از آنها می

 گوییم چگالی کمتری دارد.می

 چگالی چیست؟ 

جرم موجود در یک حجم  کنیم مقدار  چگالی هم مفهوم مهمی است که آن را این گونه تعریف می 
گرانش هم  توان با جاذبه )گرانش( نیز تعریف کرد، هر چیزی که جرم دارد  اما جرم را می معین است.

 تواند این نیرو را به جسم دیگری وارد کند. دارد، و می
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  :به سه چیز وابسته است   کنید مقدار نیرویی که شما از گرانش جسمی مانند یک سیاره حس می
ای که دارید. در واقع فاصله در اینجا بیشترین اهمیت  مقدار جرم آن، مقدار جرم شما، و مقدار فاصله 

کننده است،  شود. جاذبه جذب یابد و ضعیف مینیروی گرانش با مجذور فاصله کاهش میرا دارد،  
 تواند آنها را دفع کند. تواند اشیا را جذب کند و نمییعنی فقط می 

انگیز داستان ما است! اگر سنگی را از بالای کند بخش هیجان اما اینکه چطور اشیا را جذب می
زمین می به  رها کنید  پایین بلندی  چه  آن دقت کنیم هر  به  اگر  و  بیشتر تر میافتد  آن  رود سرعت 

گذارند، حالا اگر ارتفاع خود را بیشتر کنیم و سنگ را  شود پس یعنی نیروهایی روی آن تأثیر می می
نیروهایی مانند اصطکاک و مقاومت   کند.پرتاب کنیم سنگ با سرعت بیشتری به زمین برخورد می 

 کنند. گذارند و با گرانش مقابله می هوا هم بر روی حرکت جسم اثر می

آزادانه تحت آنها در مدار هستند، مدار  کنند می تأثیر گرانش حرکت میزمانی که اجسام  گوییم 
 کنید ممکن است آن یک خط باشد!  تر از چیزی است که فکر میساده

سرعت حرکت ماهواره در مدار به جرم آن و فاصله از سیاره بستگی دارد، هرچه دورتر باشد تأثیر 
 جاذبه کمتر است.

 ”پرواز چیزی نیست جز سقوط، بدون برخورد به زمین گوید: " طور که داگلاس آدامز می همان
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توانند اشکال دیگری ها میشناس یوهانس کپلر متوجه شد اوربیتالسال پیش، ستاره  400تقریباً  
به  .داشته باشند آنچه قبلًا تصور    .چرخنددور خورشید می او کشف کرد که سیارات به شکل بیضی 

 چرخند.  شکل دور خورشید میایشد این بود که سیارات به شکل دایره کامل در یک مدار دایره می

 شود! جاذبه بافاصله ضعیف می به یاد داشته باشید که  

سرعت فرار جسمی مانند ستاره یا سیاره بستگی به جرم و بزرگی آن دارد برای زمین این سرعت  
کیلومتر    600کیلومتر در ثانیه و برای خورشید   58کیلومتر در ثانیه است، برای مشتری حدود    11حدود 

 در ثانیه است.

 های فضایی بدون وزن هستند؟ چرا فضانوردان در ایستگاه 

 گذارد، در واقع فضانوردان در مدار هستند!جاذبه همچنان بر فضانوردان تأثیر می

شود که شما وزن  کند باعث میگرداند و وارد میطور بگوییم: نیرویی که زمین به شما برمیاین
داشته باشید در سقوط آزاد نیرویی برای برگشتن و واردشدن به شما وجود ندارد پس شما آزادانه  

نامد. یعنی نیروهایی که " میریز جاذبهکنید و بنابراین وزن ندارید، ناسا این وضعیت را "حرکت می
گذارند بسیار ظریف و کوچک هستند. این موضوع تفاوت بین وزن و جرم را برجسته  بر روی شما اثر می 

 کند. در فضا شما همان جرمی را دارید که روی زمین دارید اما در فضا وزنی ندارید. و آشکار می

 :آخرین مورد واقعاً عجیب است 

هنگامی   .ها تأثیر بگذاردتواند بر آن میها، ذرات نوری هستند که جرم ندارند، اما گرانش نیز  فوتون 
رسد که  به نظر می و    دهندکنند مسیر حرکت خود را تغییر میکه از نزدیکی یک جسم عظیم عبور می 

 راحتی در فضا بگذارد.تواند تأثیرات خود را به گرانش می
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